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FALTÝNEK: AŤ VŠE
ZKONTROLUJE POLICIE
POSLANEC ČELÍ KRITICE NA ZÁKLADĚ ÚDAJŮ ZE SVÝCH DIÁŘŮ STRANA 3

Svátek slaví: Ema

Fantovu budovu opět zdobí zlatá křídla. Jsou zpátky po rekonstrukci
Památkově chráněnou Fantovu budovu pražského hlavního nádraží od včerejška opět zdobí plastika zlatých křídel z roku 1907. Socha, která je součástí
sousoší okřídleného kola, se zhruba rok rekonstruovala. Na Fantově budově se dokončují opravy střechy a fasády, dále se budou renovovat vnitřní
prostory secesní budovy. „Jedná se o jednu z posledních fází rekonstrukce fasády budovy. Po osazení křídel zbývá udělat střešní plášť a zbytky fasády,“
řekl náměstek ředitele Stavební správy západ Ondřej Göpfert ze Správy železnic. Rekonstrukce fasády a střechy, jejíž cena bude asi 220 milionů korun,
by tak podle Göpferta měla být dokončena letos v červnu. Následovat budou ještě dokončovací práce. Zlatá křídla restaurátoři před umístěním
na historickou budovu také opětovně zlatili. Podle mluvčí Správy železnic Nely Friebové se použilo 4875 plátků 24karátového zlata. ČTK

Ministerská rošáda.
Může za ni Sputnik?
Resort zdravotnictví. Od včera ho místo Blatného vede ředitel Fakultní nemocnice Královské Vinohrady
Arenberger. Premiér. „Není to politické rozhodnutí.“ Ruská vakcína.Musí mít evropskou certifikaci STRANA 2
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Českomá nového
ministra zdravot-
nictví. V době, kdy
se pomalu dostává
z nejhoršího.

„Není to politické rozhodnu-
tí. Důvodem jeho odvolání
není nespokojenost s jeho
prací. Rozcházel jsem se
s ním v názoru, jak by měl re-
sort fungovat,“ okomentoval
konec ministra zdravotnictví
Jana Blatného premiér An-
drej Babiš. Chybělmu prý lep-
šímarketing, PR a komunika-
ce s veřejností ohledně boje
proti šíření covidu-19. Odmí-
tl, že by svou roli v odvolání
sehrála ruská vakcína. Česko
podle něj počká na schválení
Evropskou agenturou pro lé-
čivé přípravky (EMA). Přitom
Blatného kvůli jeho razantní-
mu odmítání necertifikova-

ných vakcín odepsal prezi-
dent Miloš Zeman (viz box).
Podle něj je spoluzodpověd-
ný za množství zemřelých na
covid. Ministra Blatného vče-
ra nahradil ředitel vinohrad-
ské nemocnice Petr Arenber-
ger. A hned se kolem této
změny strhla debata.
Odvolání Blatného opozice

považuje za skandální. Šéf po-
slanců STAN Jan Farský řekl,
že se premiér snaží házet od-
povědnost na jiné. Šéf lidov-
ců Marian Jurečka uvedl, že
v mnoha ohledech s Blatným
nesouhlasil, ocenil ale to, jak
odolával tlaku na povolení
vakcíny Sputnik V. „Co zaslou-
ží ale největší pozornost, je
jeho pevný postoj, se kterým
odolával lobbistickému tlaku
prezidenta a premiéra na na-
prosto nestandardní povolení
vakcíny Sputnik V, kdy tak
jako u jiných výrobců jasně
hájil standardní postup regis-
trace a bezpečného uvedení
do praxe,“ napsal Jurečka.

Ve vládě by Sputnik V ne-
podpořili ministři Jan Hamá-
ček a Tomáš Petříček. „Já ta-
kový krok zásadně odmítám,
absolutně si nedokážu před-
stavit, že by naši lékaři po
tom všem, comuseli v pande-
mii přestát, ještě měli na své
triko očkovat necertifikova-

nou vakcínou. Jakmile bude
jakákoli vakcína řádně certifi-
kována, tak ji pak použijme,
abychom očkování urychlili.
To platí pro všechny vakcíny,
nejen pro Sputnik. Bezpeč-
nost musí být na prvnímmís-
tě,“ uvedl ministr zahraničí
Petříček. ČTK, iDNES.cz a MET

Rozvolňování
musí být opatrné
Opatření proti šíření ne-
moci covid-19 je podle no-
vého ministra zdravotnic-
tví Petra Arenbergera po-
třeba rozvolňovat obezřet-
ně, aby se nezvrátil součas-
ný příznivý trend. Po svém
jmenování do funkce ozná-
mil, že chce prosazovat
větší dostupnost léků na
bázi monoklonálních pro-
tilátek a zajistit co největší
počet schválených vakcín.
„O mém jmenování minis-
trem zdravotnictví se hovo-

řilo v podstatě od loňské-
ho podzimu, kdy docháze-
lo k různým výměnám mi-
nistrů,“ řekl Arenberger.

Lidé polevili
Češi koncem března mír-
ně polevili v dodržování
preventivních opatření
proti šíření koronaviru,
lehce opadly také jejich
obavy z epidemie. Dál se
zvýšil zájem o očkování
a vzrostla míra testování
na koronavirus. Testem
prošlo 69 procent zaměst-
nanců na pracovištích. Vy-
plývá to z nové verze vý-

zkumu Život během pan-
demie.

Zkoumají viry
v MHD
Odborníci z Fyzikálního
ústavu Akademie věd spo-
lu s pražským dopravním
podnikem zahájili odběr
vzorků na zjištění covi-
du-19 v prostředcích MHD.
V dubnu odeberou odbor-
níci z autobusů, tramvají,
vlakových souprav i ve sta-
nicích metra přibližně
500 vzorků z povrchů i ze
vzduchu uvnitř doprav-

ních prostředků. „Existuje
řada zahraničních studií,
které ukazují, že MHD
není zdrojem covidu. Bo-
hužel taková studie, kte-
rou by v ČR provedla reno-

movaná lékařská autorita,
neexistuje. Proto jsme se
rozhodli ji provést. Jsme
přesvědčeni, že MHD je
bezpečná,“ řekl mluvčí
DPP Daniel Šabík. ČTK

Odebírají vzorky pomocí speciálních biosenzorů. ČTK

Citát

Zdůrazňuji, odvolání
není o Sputniku. Ze
zákona stát nemůže
nakupovat jiné vakcí-
ny, než které nakoupil
od Evropské komise.
ANDREJ BABIŠ, PREMIÉR

Nový ministr zdravotnictví
Petr Arenberger má zázna-
my ve složkách bývalé Státní
bezpečnosti (StB) jako tak-
zvaný KTS. Je to kandidát na
agenta, jehož se Státní bez-
pečnost snažila získat, dotyč-
ný však o jejích záměrech ne-
musel vědět. Jak zdůrazňuje
historik Petr Blažek, i proto
Ústavní soud v roce 1993 roz-
hodl, že KTS nebudou zahr-
nuti do lustračního zákona.
„Spolupracovníkem StB

jsem nebyl, mám čisté
lustrační osvědčení, které už
jsem používal opakovaně při

různých funkcích, které jsem
vykonával,“ uvedl k tomu
nový ministr zdravotnictví
na tiskové konferenci po
svém jmenování.
Kandidát agenta byl jedi-

nec, kterého StB chtěla získat
jako tajného spolupracovní-
ka. Dotyčný se však ke spolu-
práci nemusel nijak zavázat,
mnohdy o ní dokonce ani ne-
věděl, pokud se mu pracovní-
ci StB přímo nepředstavili.
StB však kandidáta sledova-

la a vedla o něm osobní spis
včetně krycího jména. Tak se
stalo i v případě Arenberge-

ra. „Estébáci dali novémumi-
nistrovi zdravotnictví v září
1989 při jeho údajném získá-
vání ke spolupráci krycí jmé-
no KŮŽE,“ popsal historik
Petr Blažek z Ústavu totalit-
ních režimů. Toto krycí jmé-
no pro Arenbergera bylo zvo-
leno pravděpodobně kvůli
jeho profesi dermatologa.
Podrobnosti k případu po-

dle Blažka nejsou známy.
„Svazek vedený 3. oddělením
12. odboruHlavní správy kon-
trarozvědky SNB v kategorii
kandidát tajné spolupráce
byl zanedlouho v prosinci

1989 zničen,“ popsal histo-
rik.
Stejně jako jeho předchůd-

ce je i Arenberger považo-
ván za předního odborníka
ve svém oboru. Jde totiž
o jednoho z nejuznávaněj-
ších českých i evropských
dermatovenerologů. Na roz-
díl od exministra Jana Blatné-
ho má ale díky svému půso-
bení v čele nemocnice roz-
sáhlé zkušenosti s manage-
mentem. V klinické praxi se
věnuje především lupénce a
kožním nádorům. Založil
také každoroční akci Stan

proti melanomu, která už
čtrnáctkrát umožnila zájem-
cům dát se zdarma vyšetřit
na tento typ nádoru, a to
v některém ze stanů umístě-
ných v Praze, Brně nebo Ost-
ravě.
Arenbergerova činnost

mimo nemocnici se však ne-
omezuje jen na boj proti rako-
vině kůže. Po dobu čtyř let
byl předsedou České derma-
tovenerologické společnosti
a od května 2018 do svého
jmenování ministrem byl
také členem Rady Českého
rozhlasu. iDNES.cz

Je spoluzodpovědný
za zemřelé, řekl Zeman

„Nenechte se otrávit“

Na tom, aby byl dovezen
a k očkování využit také rus-
ký Sputnik V i bez certifikace
agenturou EMA, trvá prezi-
dent Zeman, který kvůli tomu
psal ruskému prezidentovi
Vladimiru Putinovi.

● Zeman doufá, že se Arenber-
ger nedá v případě vakcín
z Ruska či Číny otrávit ideolo-
gickou hysterií. „Jednejte
v zájmu českého národa
a zdraví obyvatel České
republiky,“ řekl včera Zeman
Arenbergerovi.

● Konec Blatného si prezident
přál už několik týdnů. Začát-
kem března řekl, že ho nepo-
važuje za kompetentního
vést úřad. Pustil se také do
šéfky SÚKL Ireny Storové,
která stejně jako Blatný
odmítá spustit očkování
bez certifikace.

● Tehdy Babiš řekl, že žádné
odvolání není na stole a že
není pod Zemanovým tla-
kem. Prezident ho tehdy va-
roval, že pokud Blatného ve
funkci podrží, nepřispěje to
k přátelským vztahům mezi
Hradem a Úřadem vlády.

Citát

O Sputnik a jiné ne-
schválené preparáty
by se stát mohl zajímat
při klinickém zkoušení
respektovaném EU.
PETR ARENBERGER
NOVÝ ŠÉF ČESKÉHO ZDRAVOTNICTVÍ

Krátce

Arenberger. Uznávaný odborník
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Seznam všech prodejen na www.albert.cz

Akce platí v prodejnách Albert hypermarket od 7. 4. do 13. 4. 2021 nebo do vyčerpání zásob
v jednotlivých prodejnách. Vítěz testu TEST DNES – nejlevnější nákup do 1.000,- Kč
v hypermarketech Albert, zveřejněno v deníku Mladá fronta DNES dne 22. 9. 2020.

den
6 ks

den
6 ks

AVÝHODNÁ CENAÝHODNÁ CENSUPER CENAÝHODNÁ CEN- 44

87 90
159,-

AVÝHODNÁ CENAÝHODNÁ CENSUPER CENAÝHODNÁ CEN- 37

21 90
34,90

VÝÝHSUPER CENAÝH - 37

9990
159,90

AVÝHODNÁ CENAÝHODNÁ CENSUPER CENAÝHODNÁ CEN- 37

2190
34,90

Božkov Tradiční
• 35%
• 0,5 l
• 1 l = 175,80 Kč

Kuřecí prsní
a stehenní
řízky MIX
• chlazené
• 1 kg

Antigenní testy
• cena za 1 ks
• v prodeji v baleních
po 1 ks, 2 ks a 5 ks.
Dostupnost velikostí
balení se může
na každé prodejně lišit.

Máslo
• 250 g
• 100 g = 8,76 Kč
• do vyprodání zásob

Gustona
Slunečnicový olej
• 1 l / 920 g
• 1 kg = 23,81 Kč

NEJLEVNĚJŠÍ
RODINNÝ NÁKUP
BEZ KOMPROMISU NA KVALITĚ

KAŽDÝ TÝDEN
ZA VÁS HLÍDÁME
NEJVÝHODNĚJŠÍ
ZBOŽÍ NA TRHU

NEPORAZITELNÉAKCE TÝDNE

SUPER CENAUPER CENAUPE-PE20ER C 20ER C

99 ,-
244 9SUPER CENA24,90SU244,90SUPER CENA24,90SU244 9SU24,90SU ENCENA

09/2020
ALBERT
HYPERMARKET

nákupu do 1000 Kč

Předseda poslanců ANO Jaro-
slav Faltýnek nebude podá-
vat trestní oznámení kvůli
zveřejněným informacím na
základě údajů z jeho starších
diářů. Soudí ale, že policie by
měla záležitosti, o nichž píše
server Seznam Zprávy, i okol-
nosti úniku údajů z diáře pro-
šetřit. Týkají se například roz-
dělování sportovních dotací
a údajného postupu při mož-
ném vzniku firmy ve Faltýn-
kově skrytém vlastnictví.
„Chtěl bych moc poprosit,

jestli by opravdu orgány čin-
né v trestním řízení ty věci
mohly prošetřit. Nebudu po-
dávat trestní oznámení, to
opravdu nemá smysl, ale or-
gány činné v trestním řízení
přeci mají možnosti, jak pro-
šetřit trestné činy, které se
potenciálně mohly stát jak
z mé strany, tak samozřejmě
ze strany pana (novináře Jan-
ka) Kroupy a společnosti Se-
znam,“ řekl Faltýnek.
Politik uvedl, že šlo o diáře

z let 2015 a 2016 a možná
i z roku 2017. Do diářů si prý
zapisuje všechny schůzky
s poznámkami, co chtějí lidé
řešit. O tom, jak se dostaly fo-
tokopie k autorovi zpráv na
serveru Seznam Zprávy,
může jen spekulovat. Faltý-
nek soudí, že někdo, kdo měl
přístup k jeho soukromým zá-
piskům, je ofotografoval a po-
tom předal dál, případně je
zpeněžil. Poslance vyzval Fal-
týnek k debatě o tom, s kým
se mohou jako zákonodárci
potkávat, jestli třeba s voliči,
podnikateli nebo lobbisty.
„Já se potkávám se všemi, já
to otevřeně přiznávám,“ po-
znamenal. Připustil, že se za-
sazoval za výstavbu sportov-
ního centra v Prostějově
a obecně se zajímal o osud žá-
dosti o dotaci na novou tělo-

cvičnu v Jeseníku, a to na žá-
dost starosty. Zdůraznil ale
také, že nikdy nepodnikal
a žádnou firmu nevlastnil ani
skrytě. O vysvětlení zveřejně-
ných informací žádala Faltýn-
ka opozice i premiér a předse-

da ANO Andrej Babiš. Kdoko-
li porušil principy boje proti
korupci, na kterých je posta-
vené hnutí ANO, musí odejít,
uvedl Babiš.
Faltýnek byl od února 2015

prvním místopředsedou

ANO, na funkci rezignoval
loni v říjnu kvůli jednání
s tehdejším ministrem zdra-
votnictví Romanem Prymu-
lou v restauraci, která měla
být podle vládních nařízení
proti šíření koronaviru zavře-

ná. Místo v čele poslanecké-
ho klubu ANO si tehdy Faltý-
nek udržel. Včera neřekl nic
o tom, že by kvůli aktuální
kauze například opustil ně-
kterou ze svých nynějších
funkcí. ČTK

inzerce

Faltýnek. Ať vše zkontroluje policie

Krátce

Lidé bez práce
Nezaměstnanost v Čes-
ku v březnu klesla na
4,2 procenta z únoro-
vých 4,3 procenta. Počet
uchazečů o zaměstnání
se snížil na 306 616, na-
opak počet volných míst
stoupl na 338 862.

Pásovec
Liberecké zoo se podaři-
lo poprvé úspěšně odcho-
vat pásovce kulovitého.
Považuje to za velký
úspěch, v českých zoo se
to podaří vzácně. Páso-
vec se vyskytuje v travna-
tých oblastech v Jižní
Americe. Živí se zejména
mravenci a termity. ČTK
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Otázka, zda může souviset
rozšíření covidu s etnickým
původem těch, kteří skončí
na jipce, je v řadě evropských
států choulostivým tématem.
Například v Německu se

často mlčí o tom, že mezi pa-
cienty specializovaných oddě-
lení nemocnic jsou nadprů-
měrně cizinci. V Rakousku to
naopak berou jako fakt a vlá-
da se je nyní snaží cílenou
kampaní oslovit a vzít jim
strach z návštěvy lékaře i pří-
padného očkování. Vychází
přitom ze studie Rakouského
fondu pro integraci.
Materiál se opírá o výpově-

di 1518 respondentů, z nichž
1100 mělo kořeny v Turecku,
zemích západního Balkánu,
Sýrie a Afghánistánu, zbytek

tvořili Rakušané. Všichni mu-
seli odpovědět na totožné
otázky, které měly zjišťovat
jejich povědomí o covidu.

Bývalá Jugoslávie
K hlavním poznatkům šet-

ření patří, že cizinci, kteří se
dobře integrovali do většino-
vé společnosti, se cítí být in-
formováni stejně a dostateč-
ně jako Rakušané. Ze země-
pisného hlediska to platí hlav-
ně pro Srby, Chorvaty nebo
Bosňany, případně potomky
tureckých gastarbeiterů dru-
hé generace. Avšak již u turec-
ké komunity zaznamenala
studie značný rozdíl: ti, kteří
přišli v minulých desetiletích
přímo z Turecka, na tom byli
podstatně hůře než jejich po-

tomci, kteří se už narodili
v Rakousku.

Spiklenecké teorie
Daleko nejhůř podle šetře-

ní fondu pro integraci dopad-
li Syřané a Afghánci. Pravdě-
podobně to souvisí s přetrvá-
vající jazykovou bariérou
a tím, že se pohybují téměř
výlučně v rámci své vlastní
komunity. Mezi nimi je navíc
i daleko vyšší ochota věřit nej-
různějším spikleneckým teo-
riím.
Například až 70 procent

lidí pocházejících z Afghá-
nistánu se zcela ztotožňuje
s názorem, že koronavirus,
který způsobil pandemii, byl
uměle vytvořený a rozšiřova-
ný po světě. LIDOVKY.CZ

V Suezu se snad
prolomí ledy.
Jeho jižní část se
dočká rozšíření.

Achillovou patou Suezského
průplavu je jeho „vstup“,
u nějž před dvěma týdny
uvízla kontejnerová loď Ever
Given, která vodní cestu blo-
kovala šest dnů. Proplout
kvůli tomu nemohly stovky
plavidel.
„Naším cílem je, aby se to

neopakovalo,“ uvedl Usáma
Rabía, šéf správy průplavu,
který egyptské vládě navrh-
ne rozšíření jižní části ze stá-
vajících 20 na 22 metrů.
„Mimo jiné zkoumámemož-
nost pořídit jeřáby, jež by do-
kázaly složit náklad z výšky
až 52 metrů,“ nastínil Rabía
další z připravovaných opat-
ření.
Následně šéf Suezu pohovo-

řil o osudu Ever Given, kte-

rou se podařilo „odšpunto-
vat“ od písčitého břehu až po-
mocí flotily remorkérů a díky
vrcholícímu přílivu.
„Po vyproštění byla Ever Gi-

ven odtažena do VelkéhoHoř-
kého jezera, které leží mezi
severní a jižní částí průpla-
vu,“ řekl Rabía. Dále uvedl,
že nahrávací zařízení z lodi
byla předána komisi, jež inci-
dent vyšetřuje, a jakmile prá-
ci dokončí, kontejnerová loď

se bude moci vydat znovu na
cestu nejpozději v sobotu. Ra-
bía rovněž ujistil, že Suez
bude dále přijímat lodi o ma-
mutí velikosti Ever Given, to
znamená s délkou větší než
čtyři fotbalová hřiště za se-
bou. „Pokusíme se také poří-
dit dva další remorkéry o taž-
né síle přesahující 200 tun,
možná 250 až 280 tun,“ dopl-
nil k preventivním opatře-
ním. HAL a ČTK

Modle pankáčů je 80 let
Britské návrhářce Vivienne Westwoodové, která se naro-
dila 8. dubna 1941, se právem říká královna i rebelka svě-
ta módy. V nastupující éře punku v 70. letech minulého
století ji proslavily bundy pocákané sprejem, spínací
špendlíky, žiletky, zipy nebo psí obojky. Tuto image pro-
slavila kapela Sex Pistols, jejíž manažer Malcolm McLa-
ren byl tehdy životním partneremWestwoodové. „Mat-
ka punku“ obdržela v roce 2006 od královny Alžběty II.
druhý nejvyšší stupeň Řádu britského impéria. ČTK

Květiny dostali
všichni ministři
Netradiční úkol zadal čle-
nům svého kabinetu nový
slovenský premiér Eduard
Heger. Na první schůzi
nové vlády rozdal minist-
rům květiny v květináči
a vybídl je, aby o ně pečo-
vali po zbytek volebního

období, jež by mělo skon-
čit v roce 2024. Někteří
ministři ale upozornili na
to, že dostali jednoleté
rostliny.

Ostříhaní Maďaři
V Maďarsku jsou od vče-
rejška opět otevřené ob-
chody a dostupné napří-
klad kadeřnické a kosme-

tické služby. Premiér Vik-
tor Orbán již dříve slíbil,
že se omezení uvolní po
naočkování 2,5 milionu
lidí, země tuto hranici pře-
konala v úterý. Epidemio-
logové varují, že nynější
uvolňování je předčasné.
V Maďarsku během úterý
zemřelo po nákaze koro-
navirem 311 lidí, dosavad-
ní maximum. ČTK

Krátce

Dopravní tepnu
čekají úpravy

Vyproštěná Ever Given AP

Suezský průplav

Kanál má 193 kilometrů
a spojuje Středozemní a Rudé
moře již od roku 1869.

● Díky Suezu je cesta mezi Asií
a Evropou kratší o týden.

● Průplavem prochází asi
deset procent světového
obchodu včetně sedmi
procent globálních dodávek
ropy.

Vídeň. Sláva integraci

NOVELA OD AUTORA
HŘBITOVNÍ HLÍNY

MÁIRTÍN Ó CADHAIN
KLÍČ

NOVELA OD AUTORA
HŘBITOVNÍ HLÍNY

MÁIRTÍN Ó CADHAIN
KLÍČ

MÁIRTÍN Ó CADHAINMÁIRTÍN Ó CADHAIN

KNIHU POHODLNĚ ZAKOUPÍTE TAKÉ
V INTERNETOVÉM KNIHKUPECTVÍ WWW.KOSMAS.CZ

KOMERČNÍ SDĚLENÍ

PROFIMEDIA.CZ
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Češi se nejvíc bojí
rakoviny. Vzrůstá
ale problém s psy-
chikou. Přinesla jej
pandemie.

Postižení lidí, které ovlivňuje
především lidské myšlení,
prožívání a vztahy, přibývá.
V souvislosti s koronavirovou
krizí se o těchto onemocně-
ních začíná mluvit více.
Podle České psychiatrické

společnosti se odhaduje, že
psychické problémy po pro-
dělání covidu má až 18 pro-
cent lidí. Například vědci
z Národního ústavu duševní-
ho zdraví zjistili, že v souvis-
losti s pandemií covidu-19
a souvisejícími restriktivní-
mi opatřeními vzrostl v květ-
nu 2020 výskyt duševních
onemocnění u dospělé popu-
lace ČR téměř na 30 procent.

Podle jejich posledního vý-
zkumu z listopadu 2020 vý-
skyt duševních onemocnění
neklesá, odborníci naopak
upozorňují na další možné
zhoršení. V reakci na tuto si-
tuaci vznikl web opatruj.se,
projekt, jehož cílem je vyba-
vit veřejnost znalostmi
a schopnostmi, které lidem
umožní efektivně pečovat
o duševní zdraví a posilovat

jejich psychickou odolnost.
„Zdá se, že oproti první vlně
pandemie došlo v poslední
době ještě k mírnému ná-
růstu a duševní onemocnění
nyní prožívá každý třetí do-
spělý. Zvláště vysoký výskyt
duševních onemocnění vidí-
me u mladých dospělých
a u lidí, kteří na tom jsou
hůře ekonomicky – přišli
o práci, museli si zkrátit úva-
zek, mají minimální příjem
a podobně,“ říká lékař Petr
Winkler, jehož tým z Národ-
ního ústavu duševního zdra-
ví vývoj duševních onemoc-
nění sleduje.
Podle jejich studie mezi

nejčastější duševní onemoc-
nění patří poruchy úzkostné-
ho spektra a poruchy nálady,
nejčastěji deprese. A násled-
ně jsou to závislosti, které
také řadímemezi duševní po-
ruchy, byť se na ně často zapo-
míná nebo si je většinou nevy-
bavíme jako součást spektra
psychických onemocnění.

Pojišťovna Kooperativa si
dala zpracovat průzkum,
jenž se zaměřil na postoje čes-
ké populace k invaliditě
3. stupně (těžce nemocný člověk
s plným invalidním důchodem –
pozn. redakce), zkušenosti
s touto problematikou a oba-
vy z následků. Průzkumodha-
lil, že lidé se více obávají rako-
viny či nemocí nervové sou-
stavy než duševních poruch.
Probíhal na vzorku 1050 re-
spondentů obecné populace
ČR ve věku 18–65 let. „Vážná
onemocnění opravdu stojí za
96 procenty případů invalidi-
ty, jen čtyři procenta jsou
způsobena úrazem. A u váž-
ných onemocnění je celých
36 procent případů invalidity
3. stupně způsobeno duševní-
mi poruchami a poruchami
chování. Jedná se tedy o vů-
bec nejčastější příčiny invali-
dity. To si mnoho lidí neuvě-
domuje. Abychom zájem
o tato rizika podpořili, nabízí-
me klientům, kteří si u nás

nyní pojištění rizika invalidi-
ty sjednají, dvojnásobné plně-
ní u invalidity 3. stupně. V pří-
padě pojistné události tak
mohou získat až milion ko-
run navíc,“ upozorňuje ředi-
tel úseku pojištění osob Koo-
perativy Petr Procházka.
Z výzkumu vyplývají i další

zajímavá zjištění – třeba že
více než polovina dotázaných
zná ve svém okolí někoho,
kdo trpí invaliditou 3. stup-
ně. Zjistilo se také, že se pojiš-
ťovnám daří vysvětlovat účel
pojištění závažných situací.
„To je pozitivní zjištění, pro-
tože i duševní onemocnění je
zdravotní problém, stejně
jako třeba zlomená noha, a je
třeba je léčit. Pojišťovny by
měli pomoci tuto problemati-
ku lépe komunikovat a vy-
světlovat. A samozřejmě
v konkrétních případech i fi-
nančně podpořit případné ná-
sledky plněním z životního
pojištění,“ je přesvědčený
Petr Procházka. MET

Problém PROFIMEDIA.CZ

Můj dům, můj hrad. Už dlouho je velmi dobře
známo, že to, v jakém prostoru se pohybujeme,
výrazně ovlivňuje naši náladu, rozpoložení a blaho.

Češi více řeší design. Trendem jsou lifestylové televize

Není tedy vůbec divu, že se mno-
ho z nás v poslední době vrhlo
na úpravu interiéru. Pokud se necí-
títe zrovna jako architekt, nesmut-
něte. K pozitivní změně stačí málo
– zaměřit se jen na jeden prvek,

který je však centrem všeho dění.
Televizory vnímáme převážně jako
velkou černou plochu. Alternativu
nabízí Samsung, který nabízí řadu
netradičních, designových televi-
zorů.

Přemýšleli jste někdy nad tím, proč
má televizor tvar, jaký má? Proč ni-
koho nenapadlo udělat ho jinak, tře-
ba na výšku? V dnešní mobilní době
opravdu nic šíleného – a proto vznikl
The Sero. Je elegantní, moderně mi-
nimalistický, a hlavně se vám plně
přizpůsobí – natočí se vám přesně
tak, jak vaše fotky a videa potřebují,
ať už na šířku nebo na výšku.

Zařízení pro opravdové fil-
mové fajnšmekry, kterým už
akutně chybí formát kina,
pohodlné sedačky a popkorn
v ruce. The Premiere je první
projektor na světě s trojím la-
serem a rozlišením 4K, který
stačí umístit i pouhých 10 až
15cm od plátna.

Pokud patříte mezi ty, kteří
ocení opravdu kvalitní a ne-
tradiční design, určitě znáte
bratry Bouroullecovy. Právě
ti chtěli udělat originál, který
však zapadne do jakéhokoliv
prostoru, v jakémkoliv úhlu.
Tak vytvořili The Serif.

Čas trávený spíše venku než
uvnitř domu se nezadržitelně
blíží. Pokud nechcete dělat
kompromisy a nehodláte se
vzdát audiovizuální zábavy ani
při letních teplotách, je pro vás
vhodný The Terrace, unikátní
venkovní televizor odolný pra-
chu, dešti, horku i chladu.

Pokud své volno trávíte spíše
než doma v muzeích a gale-
riích všeho druhu, je pro vás
jako stvořený The Frame, tele-
vizor, který vás díky obrazovým
rámům, nastavitelným paspar-
tám, a hlavně databázi až 1200
uměleckých děl přenese v cuk-
uletu třeba do Louvru.

Duševní nemoci jsou jednou
z nejčastějších příčin invalidity
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KAREL NEPOVÍM
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1. zvuk při křupnutí
2. silné provazy
3. biograf
4. nádoba na kytku

5. kloudná
6. ranní vláha
7. část stromu
8. vozidla

ČT1 ČT2 Nova ÓčkoPrima

16.00 To je vražda, napsala XII
16.45 Všechno, co mám ráda
17.15 AZ-kvíz
17.40 Černé ovce
18.00 Události v regionech
18.25 Kde domovmůj?
19.00 Události
19.56 Branky, body, vteřiny
20.10 Doktor Martin 2 (11)
21.05 Gejzír
21.35 Máte slovo sM. Jílkovou
22.35 Na stopě
23.00 Rocco Schiavone
00.35 AZ-kvíz
01.10 Banánové rybičky
01.40 Kuchařská pohotovost
02.10 Dobré ráno
04.45 13. komnata I. Frühlingové
05.15 Černé ovce

17.00 Duše a těla Evy Davidové
17.30 GEN –Galerie elity národa
17.50 České fotbalové legendy
18.15 Na cestě po novozéland-

ském Tasmanu
18.45 Večerníček
18.55 Cestománie
19.25 Vesnicopis
19.50 Zprávy v českém znako-

vém jazyce
20.00 Kamera na cestách:

Objevování světa – Lofoty
21.00 České zázraky II (7/8)
21.30 Zakázaný Bůh (13/13)
22.00 Početí méhomladšího

bratra
23.20 Queer: Literární hrdinky
23.50 Zrcadlení tmy
01.20 Soluňský Čížek

16.00 Dr. House III (13)
17.00 Odpolední Televizní no-

viny, Sportovní noviny
17.35 Co na to Češi
18.30 Ulice (4029)
19.30 Televizní noviny, Spor-

tovní noviny, Počasí
20.20 Ordinace v růžové za-

hradě 2 (1016))
21.35 Život ve hvězdách
22.10 Námořní vyšetřovací

služba XVI (2)
23.00 Dr. House III (12, 13)
00.40 Castle na zabití VII (14)
01.20 Námořní vyšetřovací

služba XVI (2)
02.00 Malý Sheldon III (21)
02.20 Život ve hvězdách
03.10 Co na to Češi

15.55 Policie v akci
16.50 Krimi zprávy
17.15 LIKE HOUSE
17.50 Prostřeno!
18.55 HLAVNÍ ZPRÁVY
19.40 Krimi zprávy
19.55 SHOWTIME
20.15 Slunečná (95)

Filmová hvězda ze statku.
Seriál (ČR, 2020)

21.35 Mordparta II (6)
22.50 Polda II (1)
23.55 LIKE HOUSE
00.25 Policie v akci
01.25 Námořní vyšetřovací

služba XII (18)
02.15 Policie Hamburk XII (7)
03.05 Policie Hamburk XII (8)
04.05 Prostřeno!

06.00 Ranní fresh
09.00 Zpátečka
10.00 Óčko hity
11.00 Body Fixers
11.30 Óčko hity
13.30 Óčko trendy
15.00 Óčko Chart
17.05 KOLIK KLIPŮ, TOLIK LITRŮ
17.30 #MASTERCHAT
17.50 KOLIK KLIPŮ, TOLIK LITRŮ
18.00 Top 5
18.30 Óčko hity
19.00 Moje desítka
19.50 Óčko hity
21.00 O BLACK LIST SPECIÁL
22.00 O BLACK LIST PARTY
23.00 Óčko flirt

Proud klipů se vzkazy diváků
Óčka

NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

Luštěnka

Sudoku

TV tipy
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Právní zástupce fotbalisty Gle-
na Kamary považuje předběž-
ný jednozápasový trest pro
obránce Slavie Ondřeje Kúde-
lu za údajnou rasistickou uráž-
ku za pouhé symbolické ges-
to. Kúdela dostal zákaz nastou-
pit dnes večer proti Arsenalu.
UEFA podle Aamera Anwara
dělámálo pro to, aby z fotbalu
vymýtila rasismus. „Počáteční
zákaz na jeden zápas jenmálo
podněcuje důvěru v to, že
UEFAmyslí vymýcení rasismu
ve fotbale vážně, je třeba pod-
niknout rázné kroky. Obhajo-
bu předloženou Slavií Praha
nelze popsat jinak než jako ne-
uvěřitelnou nebo fantaskní,“
napsal Anwar. ČTK

STANDA
HLOŽEK
„Fanynky si mě hlídaly.
Sledovaly i to, jestli jdu
na hotel sám.“

každý pátek ZDARMA
TÝDENÍK

UŽ ZÍTRA

Před hrami 2022
opět vyvstává
otázka lidských
práv v Číně.

Spojené státy americké zva-
žují bojkot zimních olympij-
ských her 2022 v Pekingu na
protest proti porušování lid-
ských práv v Číně. V úterý to
uvedlo tamníministerstvo za-
hraničí. Jeho mluvčí Ned Pri-
ce řekl, že USA konzultují si-
tuaci s názorově spřízněnými
zeměmi z celého světa. Deba-
tují o postupu vůči Číně v sou-
vislosti se zimním sportov-
ním svátkem včetně účasti
na olympiádě.
K bojkotu zimních olympij-

ských her, které se uskuteční
za deset měsíců, začátkem
února vyzvala skupina
180 lidskoprávních organiza-
cí. Národním vládám zaslala
otevřený dopis, v němž upo-

zorňuje na zacházení s pří-
slušníky národnostních men-
šin, jako jsou Tibeťané, Ujgu-
rové, etničtí Mongolové žijící
v Číně nebo obyvatelé Hong-
kongu.
Skupina tak učinila poté,

co u Mezinárodního olympij-
ského výboru (MOV) neuspě-
la s apelem na odebrání pořa-

datelství her Číně. MOV argu-
mentoval, že je sportovní or-
ganizací, která se nechce za-
plétat do politiky. Stejný po-
stoj tehdy vyjádřil i sportovní
ředitel Českého olympijské-
ho výboru Martin Doktor.
Administrativa nově zvole-

ného amerického prezidenta
Joea Bidena se ale tématem
zabývá. Na definitivní rozhod-
nutí je dost času. „Ještě něja-
ká doba do těchto her zbývá.
Nechci říkat žádný termín,
ale takové diskuse probíhají.
Je to něco, o čem určitě chce-
me diskutovat. Společný po-
stup bude nejen v našem zá-
jmu, ale také v zájmu našich
spojenců a partnerů. Takže
tohle je jedno z témat, které
je na stole,“ uvedl mluvčí mi-
nisterstva zahraničí.
Čína jakákoli nařčení z po-

rušování lidských práv odmí-
tá. Tvrdí, že výzvy k bojkotu
zimních olympijských her
mají čistě politické moti-
vy. ČTK

Švýcarský tenista Roger Fede-
rer chystá po téměř dvouleté
pauze návrat na antuku. Devě-
tatřicetiletý majitel 20 grand-
slamových trofejí se přihlásil

na turnaj v Madridu, kde
v roce 2012 po výhře nad To-
mášem Berdychem slavil titul.
V Madridu se začne 2. května
a turnaj skončí dva týdny před

začátkem Roland Garros. V pa-
vouku hvězdně obsazené akce
nemají chybět ani světová jed-
nička Novak Djokovič a antu-
kový král Rafael Nadal. ČTK

inzerce

Jednání o sportu se odkládá
Odvolání ministra zdravotnictví Jana Blatného komplikuje
snahy o obnovení amatérského sportu. Kvůli němu se to-
tiž neuskutečnila včerejší plánovaná schůzka předsedy Ná-
rodní sportovní agentury Milana Hniličky (na snímku) na
ministerstvu zdravotnictví, kde se mělo jednat zejména
o podmínkách restartu sportu. V první fázi mělo jít o ven-
kovní tréninky dětí a mládeže. „Děláme maximum pro to,
abychom se s novým ministrem sešli co nejdříve, protože
situace v amatérském, zejména dětském sportu je skuteč-
ně alarmující a nesnese odkladu,“ uvedl Hnilička. MAFRA

Pět českých posádek se před-
staví namistrovství Evropy ve
veslování, které se od zítřka
do neděle uskuteční v ital-
ském Varese. Pro všechny to
bude zároveň test před květ-
novou dodatečnou olympij-
skou kvalifikací v Lucernu, na
které by měly také startovat.
Hlavními postavami české vý-
pravy jsou Ondřej Synek a Ja-
kub Podrazil, které čeká pre-
miérový závod na dvojskifu.
„Pokud se chceme probojovat

na olympiádu a být konkuren-
ceschopní, tak bychom se ur-
čitě měli dostat do finále
a tam jet vyrovnaný závod
o přední příčky. To je náš cíl
a s tím jsme do toho i s Kubou
šli v loňském roce, kdy jsme
si nějaká pravidla nastavili,“
uvedl Synek. V Itálii chybí ak-
tuálně nejlepší česká ženská
posádka Kristýna Fleissnero-
vá, Lenka Antošová, která na
dvojskifu již pro Česko místo
v Tokiu vybojovala. ČTK

Právník. Trest
je pouze gesto

Krátce

Tři domácí výhry
Sparťanští fotbalisté jsou
v semifinále domácího
poháru. Obhájci trofeje
sice doma s Jabloncem
prohrávali, ale zvítězili
4:1. Mezi nejlepšími čtyř-
mi jsou také Plzeň a Tep-
lice. Plzeňští gólem v zá-
věru udolali Liberec 1:0,
Teplice zase Mladou Bo-
leslav 2:1. Zbývající čtvrt-
finálový souboj mezi Sig-
mou Olomouc a Slavií za-
tím nemá termín, slávis-
té dnes nastoupí k úvod-
nímu čtvrtfinále Evrop-
ské ligy na Arsenalu.

Začíná boj
o zelené sako
V golfové katedrále na
hřišti Augusta National
začal první major sezo-
ny. Titul na slavném Mas-
ters bude obhajovat
Američan Dustin John-
son a hráče čekají v boji
o tradiční zelené sako ná-
ročnější podmínky. Loň-
ské podzimní přívětivě
měkké greeny totiž vy-
střídal tvrdý pažit okolo
jamek vyžadující větší
přesnost. Johnson patří
opět k favoritům, titul
může obhájit jako první
hráč po 19 letech. ČTK

To už tady bylo

Bojkoty z politických důvodů
poznamenaly dvoje letní
olympijské hry v 80. letech
minulého století.

● V Moskvě 1980 kvůli sovět-
ské invazi do Afghánistánu
chyběly týmy mnoha
západních zemí včetně USA.
Naopak do Los Angeles
1984 nepřicestovaly Sovět-
ský svaz a další socialistické
státy včetně tehdejšího
Československa.

Číslo dne

7,3
Tolik metrů vysoko vyletěl
patnáctiletý australský
snowboardista Valentino
Guseli ve švýcarském Laaxu
při jízdě v U-rampě. Překonal
tím světový rekord americké
legendy Shauna Whitea,
který činil sedm metrů.

Pět posádek. Začíná
veslařské mistrovství

USA zvažují svou
účast v Pekingu

Federer. Zamíří na antuku




